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24-2023   
Godkjenning av innkalling og dagsorden (B)  
 
Vedtak: 
Innkalling og dagsorden ble godkjent.  
 
25-2023 
Status for læreplasser i nye lærefag for perioden 2010-2023 (D) 

I tildelingsbrev til Udir for budsjettåret 2023, er Utdanningsdirektoratet bedt om å levere et analysenotat 
om gjennomgang av læreplasser i nye lærefag. Dette er femte året Udir foretar denne analysen. Det har i 
disse årene omfattet syv lærefag, opprettet og innført fra 1.1.2010- 5.4.2022. Årets analyse bygger på de 
fire foregående analysene, i tillegg til at 18 nye lærefag er lagt til, og som har blitt opprettet i forbindelse 
med fagfornyelsen. Før Udir sender notatet til KD ønsker å orientere om at dette notatet blir oversendt, 
og gi dere mulighet til å legge inn informasjon dere har tilgjengelig om fagene. Vi ber dere derfor om å 
gjøre en vurdering av situasjonen i fagene som er tilknyttet deres utdanningsprogram.  

Carine Gronholz (Udir) la frem saken med en gjennomgang av resultatene fra de fire nye lærefagene 
innen teknologi- og industrifag.  

Påfølgende innspill fra rådet, innspillene i korte trekk:   

Vdr. Industrioppmålingsfaget 
Rådet mener faget må få virke litt til, men hører også nærmere med de miljøene som har lærekontrakter i  
faget. 
 
Grafisk produksjonsteknikk 
Tidligere tilbakemeldinger fra et fagmiljø på Vestlandet pekte på at faget er blitt litt splittet (IKT-design  
og industri). Rådet vil høre med dem igjen.  
 
Truck- og liftmekanikerfaget 
Faget er i vekst, men også fremdeles veldig ferskt. Utviklingen viser at de er på god vei til målet.  
Det er et stort behov selv om det ikke er så mange søkere ennå. Det er blant annet et stort marked for  
lift-utleie.  
 
Bilpleiefaget 
Rådsmedlem fra Norges Bilbransjeforbund (forfall) spiller inn i etterkant av møtet.  
 
Vedtak: 
Rådet tar saken til orientering og sender inn skriftlig innspill til Udir etter at de har forhørt seg nærmere i  
et par relevante fagmiljøer.  
 
26-2023 
Endringsforslag i vg3 gjenvinningsfaget (D) 
Oppfølging av sak 12-2023 (rådsmøte 27. april) om endringsforslag i vg3 gjenvinningsfaget fra 
opplæringskontoret Nord-Helgeland. Siden forrige rådsmøte har Udir vært i dialog med Avfall Norge for å 
hente inn deres synspunkter om endringsforslaget, der vi også viste til diskusjonen FRTEK hadde i 
rådsmøtet i april.  
 
Carine Gronholz (Udir) presenterte saken og spesielt innspillet fra Avfall Norge og Renovasjons- og 
gjenvinningsetaten. I korte trekk støtter de to aktørene en endring av gjenvinningsfaget og forslår å 
opprette følgende fordypningsområder:  
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• Husholdnings- og næringsavfall (offentlig/kommunal avfallshåndtering) 
• Bygg- og anleggsavfall 
• Industriavfall 
• Farlig og kjemisk avfall 
• Industriell og maskinell avfallshåndtering 

I tillegg foreslår de å endre fagets navn til «avfalls- og ressurshåndteringsfaget».  
 
Påfølgende diskusjon i rådet i korte trekk:  
Rådet synes forslaget fra Avfall Norge og Renovasjons- og gjenvinningsetaten virker fornuftig. Det ble 
også noe diskusjon rundt dagens tariffområde og evt. konsekvenser ved nye fordypninger.  
 
Vedtak:  
Rådet forhører seg med relevante fagmiljøer om hva de mener om de foreslåtte fordypningsområdene 
og gir tilbakemelding til Udir ila. august måned.  
 
27-2023 
Vurdering av høringsoppsummering for vg3 sykkelmekanikerfaget (B) 
 
Høringen om opprettelse av vg3 sykkelmekanikerfaget ble avsluttet 1. juni. Udir har sammenfattet 
høringsuttalelsene og ber FRTEK om å vurdere resultatet og gi en anbefaling. Unni Teien (Udir)  
presenterte høringsoppsummeringen og ba om rådets innspill.  
 
Påfølgende innspill og åpen drøfting i stikkordsform: 
- at læreplanen også omfatter spinnings- og treningsstudiosykler virker fornuftig 
- elektrisk scooter, moped og snøscooter bør ikke inngå i læreplanen 
- vdr. brukerperspektivet: hvor mye kundekontakt mekanikeren vil ha avhenger av type verksted/butikk  
hen jobber i da arbeidsdelingen mellom selger og mekaniker vil være ulik avhengig av bedriftens  
størrelse og innretning 
- vdr. folkehelse: dette er først og fremst et mekanikerfag, og ikke et sykkelfag i helsemessig forstand 
- vdr. brukertilpasning: forskjell på ordinær brukertilpasning og spesialtilpasning til f.eks. personer med   
fysisk funksjonshemning. Ordinær brukertilpasning bør inngå i læreplanen  
- vdr. feilsøking og diagnostisering er ikke det samme, først feilsøker man (oppdaget feil), deretter kan  
man diagnostisere (si hva feilen er) 
 
Vedtak:  
Arbeidsutvalget i rådet inkl. rådsmedlem Vidar Strande (Norges Bilbransjeforbund) ønsker å bli med på  
et møte med læreplangruppa i faget og Udir for å gå gjennom høringsinnspillene.  
 
28-2023 
Forslag til læreplanendring i vg3 kran- og løfteoperasjonsfaget (B) 
 
Viser til sak 17-2023 i rådsmøtet den 27. april, der FRTEK diskuterte et forslag om å fjerne «lastebilkran» 
fra følgende kompetansemål:  

• betjene enten tårnkran, portal- og sving kran, offshorekran eller lastebilkran fra og med 80 
tonnmeter i henhold til gjeldende regelverk  

Årsaken til at «lastebilkran» foreslås fjernet, er at det foregående kompetansemålet (se under)  
inneholder «betjene mobilkran» som automatisk utløser sertifikat i lastebilkran.  
 

• betjene mobilkran over 10 tonn etter gjeldende regelverk og føre mobilkran på vei der 
virksomhetens produksjon avhenger av forflytning 
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Vi ber FRTEK vurdere forslag til høringstekst.   
 
Unni Teien (Udir) presenterte saken, deretter kort diskusjon i rådet. 
 
Vedtak:  
FRTEK anbefaler å ta med hele setningsleddet som foreslås fjernet i høringsteksten, altså at Udir forslår  
å fjerne «eller lastebilkran fra og med 80 tonnmeter» fra kompetansemålet.  
 
29-2023 
Foreløpig utredning om fiskeredskapsfaget (D) 
 
Udir har mottatt et forslag fra Marint Kompetansesenter om å reetablere fiskeredskapsfaget og ønsker  
innspill fra rådet til de foreslåtte tiltakene.  
 
Ole Christian Norum (Udir) presenterte den foreløpige utredningen. I korte trekk skisseres tre mulige  
tiltak: (1) Innføre ny fordypning i vg3 industritekstilfaget i utdanningsprogrammet for teknologi- og  
industrifag, (2) Innføre nytt vg3 fiskeredskapsfaget i utdanningsprogram for håndverk, design og  
produktutvikling, (3) Innføre nytt vg3 fiskeredskapsfaget i utdanningsprogram for naturbruk. I forbindelse  
med utredningen har Ole Christian Norum vært i dialog med bransjen, bl.a. bedriften Mørenot som er  
medlem av Marint Kompetansesenter. Saken er også drøftet i tverrfaglige team innen yrkesfag i Udir og  
blir nå lagt fram for de faglige rådene som representerer de tre utdanningsprogrammene som berøres av  
de alternative tiltakene.  
 
Påfølgende diskusjon i rådet, som konkluderte med at rådet ikke har noe spesielt eierskap til faget og  
mener det bør ligge der næringen kjenner seg best igjen – viktig at forslagsstiller får det de har behov  
for.  
 
Noen andre stikkord fra diskusjonen: 
- vurdere kryssløp fra vg2 industriteknologi 
- attraktivt å bli et eget fag innenfor naturbruk fremfor én av mange fordypninger 
- ved enda en fordypning i vg3 industritekstilfaget (som allerede har fem fordypninger) vil fellesdelen av 
faget kanskje bli mindre relevant  
- naturlig å plassere faget innenfor utdanningsprogram for naturbruk  
 
Vedtak: 
Så fremt forslagsstiller, faglig råd for håndverk, design og produktutvikling og faglig råd for naturbruk er  
positive til det foreslåtte tiltaket om å opprette et nytt vg3 innenfor utdanningsprogrammet naturbruk, 

stiller  
FRTEK seg bak dette. FRTEK ønsker å holdes orientert om den videre prosessen.  
 
30-2023 
Modulstrukturert opplæring - Vurdering av enkeltmoduler (B) 

Udir skal om en del av oppdraget Modulstrukturering av opplæring for voksne utvikle vurderings- og 
dokumentasjonsordninger for modulene. Alle moduler må være godkjent før den voksne kan meldes opp 
til fag- eller svenneprøven. Dette omtaler vi som vurdering av enkeltmoduler. Vi vil sende både 
sluttvurdering og underveisvurdering på høring som to alternativer for å få innspill fra høringsinstansene. 
Vi ønsker å få innspill fra de faglige rådene om mulige konsekvenser av de to foreslåtte ordningene slik 
disse blir så opplyst som mulig i høringen. Ole Christian Norum (Udir) presenterte saken.  

Påfølgende diskusjon i rådet i korte trekk: 
 
Ulemper ved sluttvurdering: 
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- Redde for at man går ut med fagbrev light, shoppe moduler. Viktig at man tar alt (hele fagbrevet) eller  
ingenting.  
- Mer-byråkrati for lærebedriftene (og fylkeskommunene) dersom man må behandle klagesaker 
- Kan være vanskelig å rekruttere lærebedrifter (kan virke avskrekkende med ekstra ansvar) 
Fordeler ved underveisvurdering: 
 
- Tydelig signal om at modulene ikke står selvstendige på egne bein 
- Underveisvurdering signaliserer at man ikke kan løsrive modulene, man er ikke ferdig med 
kompetansemål/moduler selv om modulen er avsluttet (man vil f.eks. alltid jobbe med HMS, 
gjennomgående) 
- Bedriftene er allerede kjent med underveisvurdering 
 
Vedtak: 
FRTEK støtter forslaget om underveisvurdering. AU-FRTEK utarbeider et skriftlig svar til Udir på bakgrunn 
av diskusjonen i rådsmøtet.  
 
31-2023 
Modulstrukturert opplæring – Eksamensordning (B) 
 
Udir ønsker å undersøke om alle deltakere i modulstrukturert opplæring bør gjennomføre en skriftlig 
eksamen som utformes med grunnlag i vg3-læreplanen i lærefaget – den samme eksamenen som 
praksiskandidater gjennomfører. Eksamen blir utarbeidet sentralt og sensureres lokalt. En eventuell 
eksamensordning for de modulstrukturerte lærefagene sendes på høring sammen med læreplanene fra 
1. september til 24. november 2023. Alle deltakere i modulstrukturert opplæring skal opp til ordinær fag- 
eller svenneprøve.  
 
En sentralt gitt eksamen er et hensiktsmessig virkemiddel for å sikre at deltakeren har nødvendig 
kompetanse til å bestå fagprøven. Etter rådsmøtene i februar fikk vi konkrete tilbakemeldinger om at en 
skriftlig eksamen tilsvarende praksiskandidateksamen er ønskelig. Udir ønsker at rådet drøfter for- og 
ulemper ved innføring av en eksamensordning. Erlend Granrud (Udir) presenterte saken.  
 
Stikkord fra den påfølgende diskusjonen i rådet:  
 
Fordeler ved eksamen: 
 
- FRTEK i stort ønsker sentralt gitt eksamen  
- Sentralt gitt eksamen veldig viktig, sikrer lik standard  
- Skiller seg fra lærekandidatordningen (skal være fullverdig fagbrev) 
- Dersom noen kandidater er svake (at eksamen blir uoverkommelig) er det riktigere å igangsette tiltak som 
styrker disse kandidatene (og ikke senke kravene) 
- I piloten er det veldig tett oppfølging underveis (som kan tale for å droppe eksamen og stole på 
underveisvurderingen), men det er ingen garanti for at den oppfølgingen blir like tett og god når 
modulstrukturert opplæring skaleres opp til å gjelde for alle voksne. Ergo er eksamen viktig for å sikre 
likhet.  
 
Ulemper ved eksamen:  

 
En KS-representant skisserte noen ulemper selv om rådet i stort ønsker en eksamensordning. Noen 
argumenter fra KS-representanten:  
 
- Kan bli for mye testing, slår et slag for å stole på underveisvurderingen 
- Skriftlig eksamen undergraver kanskje intensjonen i Fullføringsreformen 
- Eksamensformen i dag er under vurdering – er den utdatert?  
- Muligheter for andre typer eksamen? Muntlig? 
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Vedtak: 
FRTEK støtter forslaget om eksamen. AU-FRTEK utarbeider et skriftlig svar til Udir på bakgrunn av 
diskusjonen i rådsmøtet.  
 
32-2023 
Modulstrukturert opplæring – Innspill til kriterier for valg av ytterligere lærefag som kan   
modulstruktureres (D) 
 
I forbindelse med oppdragsbrev fra KD utformer Udir modulstrukturerte læreplaner for 13 lærefag i 
videregående opplæring for voksne. Dette er de samme 13 lærefagene som er med i modulforsøket i 
fag- og yrkesopplæringen (MFY). De nye læreplanene skal tre i kraft august 2024. I oppdragets trinn 2 er 
vi også bedt om å vurdere og anbefale ytterligere lærefag som kan inngå i modulstrukturert opplæring på 
et senere tidspunkt. På samme måte som i de 13 lærefagene som modulstruktureres nå, forutsettes det 
at eksisterende læreplaner moduliseres og at eksisterende fag- og svenneprøver utgjør 
sluttvurderingen.   
  
Det gjøres nå et forarbeid hvor vi utarbeider noen kriterier som skal ligge til grunn for valg av ytterligere 
lærefag som egner seg for et modulstrukturert løp. Vi ønsker innspill fra de faglige rådene til hva dere 
anser som hensiktsmessige kriterier for utvelgelse av lærefag. Victoria Solheimsnes (Udir) presenterte 
saken.  
 
Stikkord fra den påfølgende diskusjonen i rådet:  
- Aller viktigst er arbeidslivets behov, f.eks. der det er stort behov, men mangler vg2-tilbud på skolene.  
- Vdr. andel voksne: Kanskje ikke bare se på fag der andelen voksne er stor, men også se på bransjer der 
andelen ufaglærte er stor 
- FRTEK synes det er viktig å roe tempoet litt og ikke forskynde seg med å modulisere læreplanene i 
ytterligere lærefag. Heller la de fagene som er med per i dag få virke litt, få erfaringer fra dem før man 
utvider.  

 
Vedtak: 
AU-FRTEK utarbeider et skriftlig svar til Udir på bakgrunn av diskusjonen i rådsmøtet.  
 
33-2023 
Modulstrukturert opplæring – Læreplaner (B) 
 
I forbindelse med læreplanutviklingen har læreplanene vært på innspillsrunde fra 16. januar-27. februar 
2023, der fylkeskommunene og mulige lærebedrifter har gitt sine innspill på læreplanarbeidet. Basert på 
innspillene og læreplansamlinger har læreplangruppene gjort diverse endringer i de respektive 
læreplanene. Læreplanene skal nå leses og ses i sammenheng for å vurdere behov for samordning og 
bearbeiding før læreplanene blir sendt ut på ordinær høring fra 1. september 2023. Udir ønsker at rådene 
ser på læreplanutkastene og gir innspill til modulnavnene, evt. kriterier for anbefalt rekkefølge på 
modulene og aktuelle høringsspørsmål. Victoria Solheimsnes og Frode Midtgård (Udir) presenterte 
saken og læreplanutkastene.  
 
Påfølgende spørsmål og noen første faglige innspill fra rådet, spesielt innen logistikkfaget: 
Rådsmedlemmene stiller seg positive til at det er tatt inn viktige kompetansemål fra læreplanene i vg1 og 
vg2, som f.eks. engelsk og innen truck.  
 
Vedtak: 
FRTEK innhenter ytterligere tilbakemeldinger fra relevante aktører i bransjene og AU-FRTEK utarbeider et 
skriftlig svar til Udir på bakgrunn av disse innspillene og diskusjonen i rådsmøtet.  
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34-2023 
Utviklingsredegjørelser – endelig oppdrag (O) 

Etter innspill på utkastet til oppdraget i april, mottar de faglige rådene det endelige oppdraget om 
utviklingsredegjørelsene. Vi understreker at arbeidsdokumentene med spørsmålene er levende 
dokumenter som kan tilpasses underveis i arbeidet. Sekretariatet inviterer til et lunsj-til-lunsj-seminar og 
workshop med hovedfokus på utviklingsredegjørelsene den 7.-8. september i Oslo. I løpet av 
arrangementet håper vi å oppnå en felles forståelse for oppdraget og å komme i gang med arbeidet i de 
enkelte rådene. 

I juni-møtene er rådene hjertelig velkomne til å begynne så smått med noe oppstartsarbeid – for 
eksempel å opprette arbeidsgrupper eller liste opp ulike kilder (rapporter, viktige fagmiljøer osv.) som 
rådet ønsker å benytte seg av i arbeidet. Innspill til fagmiljøer eller personer som kan være interessante å 
invitere til seminar er også velkomne. Carine Gronholz (Udir) presenterte saken.  

Deretter kom rådet med flere innspill til aktuelle rapporter og fagmiljøer som kan være relevant for arbeidet, 
bl.a.: 

- Kompetansebehovsutvalgets temarapport om kompetansebehov for grønn omstilling 
- KS veileder om sirkulærøkonomi 
- Asko (transport) 
- Bok om grønn omstilling og tariff 
 
Noen rådsmedlemmer påpekte at datoen for arrangementet er uheldig da den kolliderer med Yrkes-EM i  
Gdansk. Det ble kommentert at det gir et uheldig signal fra Udir. 
 
Vedtak: 
FRTEK tok saken til orientering.  
 
35-2023 
Orienteringer (O) 
 

a) Rådsmøter høsten 2023 (O) 
 
Arbeidsutvalget har besluttet følgende tidspunkter for rådsmøter høsten 2023: 
 

Dato Tidspunkt Møteform 
Man. 25. sept.  kl. 10:00-16:00 Fysisk møte i Oslo (Fellesforbundet) 

Tirs. 7. nov.  kl. 09:00-12:00 Teams-møte ved behov 
Tors 7. des.      Kl. 10:00-16:00 Fysisk møte i Oslo (Fellesforbundet) 

Felles middag/juleavslutning etter møtet 
 
 
Vedtak: 
FRTEK tok saken til orientering.  
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